
Respostes a la ciutadania del PSC al Ple de 18-09-2013 
 
Edi Rovira 
 
Tothom parla de transparència i els informes ens diuen, que a nivell de 
l’Administració local tan sols és un 47% 
Què fan Vds per millorar aquests informes? 
 

Bé, el tema de la transparència, és un tema molt controvertit, jo crec que és de 
difícil definició. Hi ha diferents interpretacions del que és realment 
transparència. Tenim en aquests moments anunciada una llei pel Govern de 
l’Estat sobre transparència, que hem d’estar a veure el que diu. Nosaltres 
coneixem dos referents, un seria l’ITA. L’ITA és una fundació internacional per 
la transparència, i aquesta fundació treballa sobre una sèrie d’ítems reconeguts 
dins l’àmbit iberoamericà, i en aquest sentit nosaltres, comparats –comparats, 
perquè ens hem comparat amb els ítems– gairebé estem al 100 per cent. Per 
tant, compliríem, diguem-ne, al 100 per cent pràcticament dels requisits que 
marca l’ITA, aquesta fundació sobre els criteris de transparència. 

Per altra banda també hi ha la Universitat Autònoma de Barcelona, que treballa 
més aviat sobre temes amb relació a la comunicació, i que té també una sèrie 
d’ítems, en relació fonamentalment al contingut de les pàgines web. I ens hem 
mesurat també, i hem anat avançant, i estem en el 81 per cent. És a base de 
col·locar una sèrie d’informació, que moltes vegades no és que no estigui al 
web, que sí que està, sinó que és difícil trobar-la. 
 
 
Perquè no comencem a millorar la transparència i pengem a la web 
municipal, tots els contractes públics però tots. Tot ciutadà d’aquest 
municipi té dret a sapigué. 
Què fan Vds respecte aquest tema? 

Hi ha un apartat al web, que és el perfil del contractant, on surten totes les 
licitacions, concursos, els contractes públics. Una altra cosa és el tema de les 
despeses menors, que són adjudicacions que per la quantia hi ha infinitat. En 
aquest sentit sí que s’està treballant amb una aplicació informàtica per col·locar 
al web, per ampliar al màxim aquesta informació i, per tant, pensem nosaltres 
que durant el darrer trimestre de l’any es podria, segurament penjar al web 
aquesta part d’informació que en aquests moments no hi és. 
 

El senyor Giner diu: 

“Nosaltres ja hem contestat a la pregunta, ens hem avançat per damunt de la 
resta de grups i, per tant, no la repetirem.  
 
 
 
 
 



Maria Jesus Sinfreu Call 
 
 
Quan i com es faran els plans d'ocupació ? 

En aquests moments hi ha una sèrie de convocatòries, algunes fetes i algunes 
que hi ha previsió de fer-les, que jo esmentaré quines són durant aquest 2013, 
el que resta de l’any: Una seria una subvenció de suport a polítiques socials, 
que la presentació de sol·licituds serà a partir de l’1 d’octubre del 2013 i aniria 
destinat a residents d’Esplugues en situació d’atur, col·lectius prioritaris, serien 
els majors de 45 anys, joves aturats amb càrregues familiars i dificultats 
especials d’inserció laboral; un altre programa que el tràmit i presentació de la 
sol·licitud acaba a final de mes, és el Programa Mig de Formació i Treball del 
Servei d’Ocupació de Catalunya 2013. Els destinataris serien residents 
d’Esplugues majors de 30 anys en situació d’atur i que no cobren cap tipus de 
prestació o subsidi d’atur. El tercer programa d’aquest 2013 seria el Treball als 
Barris. Està pendent de publicar-se de la convocatòria. Durant el 2012/2013 hi 
ha hagut una altre però es preveu que hi hagi una que encara no ha sortit. I 
finalment un altre dels que teníem previstos és una col·laboració social, també 
a través del Servei d’Ocupació de Catalunya, que el termini de presentació 
també és cap a finals de mes i va adreçat a majors de 45 anys que cobren 
subsidi, i el que es fa és donar per la feina un suplement retributiu que 
completa el que seria el salari. 

Aquests serien els plans que tenim en aquests moments a punt de 
convocatòria o convocats i, per tant, la resolució serà cap a finals d’any. 
 
 
Javier Mederos  
 
 
Tras haber analizado las cifras que se nos presentó en el último pleno de 
Julio del 2013 sobre los expedientes abiertos sobre el RMI o PIRMI, 
queríamos destacar las cifras proporcionadas por el ayuntamiento de que 
en la actualidad, existen más de 178 expedientes (o espluguenses), a los 
cuales se les ha denegado el PIRMI y a otros 26 a los que se les ha 
suspendido dicha ayuda (acumulados). 
 
Ciutadans de Esplugues, expresa su inquietud por estas familias y 
solicita que se le informe de: 
 
-Si la cifra de más de 178 se refiere a expedientes o personas. 
 
Bé, cada expedient és una persona, per tant són 178 persones, els PIRMI. 
 
-Cuales son los motivos por los que no les ha sido concedidas las ayudas 
(incumplimiento de requisitos establecidos por las condiciones generales 
para la prestación, denegación por la política de recortes desde la 
Generalitat, etc.) 



Els motius són l’incompliment de les condicions que marca el Decret d’agost de 
2011 sobre els requisits generals per accedir als PIRMI. És a dir, per obtenir un 
PIRMI s’han de complir uns requisits, si no els compleixes la Generalitat, 
evidentment, els denega. 
 
-Cuales son los motivos por los que han sido suspendidas las ayudas a 
las familias (o personas) que ya la estaban recibiendo. 

En aquest sentit les resolucions de la Generalitat són diverses. Poden ser per 
tenir pendent de lliurar documentació, perquè no l’han lliurada; estar pendents 
d’acreditar algun canvi que ha succeït en la unitat familiar; temes d’altres 
prestacions socials que els vénen sobrevingudes. La suspensió, en aquests 
casos sempre és temporal, i al cap d’un temps sense aportar la documentació, 
o solucionar allò que no compleixen, els expedients caduquen i s’extingeixen. 

 
Laura Benito Llenas 
 
 
Según informa el Ayuntamiento de Esplugues a fecha del 25 de Junio de 
2013, en nuestro municipio hay unas 3.528 personas en situación de paro. 
De estas personas hay 2.976 que reciben ayuda económica, y 552 
personas que no reciben ayuda. 
 
Ciutadans de Esplugues de Llobregat, solicita que se informe sobre la 
siguiente cuestión: 
 

1. Cuantas personas de las 2.976 registradas y que reciben algún tipo 
de ayuda económica, tienen a su cargo niños en edad escolar o en 
escoles bressol. 

2. Cuantas personas de las 552 registradas y que no reciben ayuda 
económica, tienen a su cargo niños en edad escolar o en escoles 
bressol. 

3. Si el ayuntamiento de Esplugues ofrece algún tipo de ayuda o 
subvención del material escolar para las familias con menos 
recursos. 

Totes aquestes xifres, les xifres d’atur, les passa la Generalitat, però no 
acompanya els noms i cognoms ni la situació familiar de cadascun, perquè 
entraria dintre la Llei de protecció de dades personals, per tant, aquesta 
informació no la tenim. El que sí està clar és que les persones aturades o que 
cobren subsidi i que necessiten algun tipus d’ajut, o creuen tenir dret a algun 
tipus d’ajut perquè compleixen els requisits, evidentment el demanen 
directament a l’ajuntament i l’ajuntament resol. Però aquesta informació no la 
podem tenir perquè no coneixem..., ens donen el número però evidentment no 
els noms i cognoms. 

 
En cuanto a la propuesta presentada en el mes de Junio por nuestro 
grupo local de Ciutadans, y aprobada por unanimidad por todos los 
grupos políticos con representación en el consistorio, en la que entre 



otras cuestions, se solicitaba al Ayuntamiento de Esplugues una 
evaluación para conocer si existen en el municipio casos de malnutrición 
infantil. 
 
- Conocer cuando tiene previsto el ayuntamiento comenzar a realizar 
dicha diagnosis durante el curso 2013-2014 en todos los centros 
escolares. 
- Conocer el cómo se realizará. 
- Conocer quién participará en la evaluación de casos dentro del centro 
escolar (Directores de centros, maestras/maestros, monitores de 
comedor…) 
 
Así mismo, queremos conocer: 
 
- El número de becas comedor tanto escolares como escoles bressol, 
concedidas para el curso 2013-2014. 

Sobre aquest punt concretament de les beques –m’avanço, després contestaré 
als demés– en aquest moment estan en tràmit. S’ha de recollir la informació de 
les peticions que hi ha i, per tant, les resolucions que hi hauran, en aquest 
sentit està en tràmit la petició i atorgament d’aquestes beques de menjador. Pel 
que es refereix a la proposta aprovada en el ple de 19 de juny, durant el proper 
mes es contactarà amb les escoles i pediatres per corroborar si hi ha nens amb 
alimentació deficient, tal com es va reflectir en la seva proposta. 

 
Luis Fernández del Camp 
Per al PSC 
 
 
Según informa el Ayuntamiento de Esplugues en su web, en la semana 
del 8 al 14 de julio de 2013, “Enric Giner mantiene una reunión con la ACN 
sobre el paso por Esplugues de la cadena humana del Onze de Setembre” 
 
Ciutadans de Esplugues de Llobregat, solicita que se informe sobre las 
siguientes cuestiones relacionadas: 
 

1. Si el Ayuntamiento de Esplugues ha concedido en los últimos años 
algún tipo de subvención económica a la ANC. 

2. En caso afirmativo, cuál es su cuantía durante el presente año 2013, 
y anteriores. 

 

No hem concedit ni en anys anteriors ni en aquest exercici cap mena de 
subvenció. 
 

3. ¿Ha dado el Ayuntamiento algún tipo de soporte (económico o de 
otra índole) a la denominada “Vía Catalana” a su paso por 
Esplugues? Entendemos que esta es una actividad organizada por 
una asociación política de índole privada, y el único apoyo dado a 



esta actividad desde el ayuntamiento debería ser el lógicamente 
derivado de la afectación local al tráfico rodado. 

 
L’Ajuntament d’Esplugues tampoc ha atorgat cap subvenció o ajut econòmic 
per a la celebració d’aquest acte. I després hi ha dos apartats més dins aquesta 
pregunta. 
 

4. ¿Ha sido autorizada la colocación de banderas esteladas en las 
farolas de alumbrado público a su paso por la “Vía Catalana”? 

 
Doncs no hi ha cap mena d’autorització perquè tampoc hi ha hagut cap petició. 
 

5. En caso de no haber sido autorizada su colocación, ¿por qué no 
fueron retiradas las esteladas? 

 

No és un acte autoritzat per l’ajuntament sinó que està autoritzat per la 
Delegació de Govern de la Generalitat, que és la institució competent que 
regula els drets de reunió i manifestació i per tant, en tot cas és competència de 
l’administració que intervé, la de la Generalitat en aquest cas, per fer una 
actuació d’aquesta mena i no pas nosaltres. 

 
Diego Martinez Cebrián 
 
En relación a la campaña "Enllaçats per la llengua": 
-¿Se han adherido colegios públicos de Esplugues ? 
-¿Cómo se traducirá su implantación en los mismos, en caso afirmatívo? 
-¿Tiene fecha de caducidad la mencionada campaña? 

A la proposta d’acord, la moció al que es referia únicament és a donar trasllat a 
les escoles d’Esplugues, cosa que hem fet, i a partir d’aquí és qüestió de les 
escoles d’Esplugues adherir-se o no, nosaltres ni intervenim, ni hem demanat 
retorn, és una qüestió de cada una de les escoles. I després pregunta el tema 
de si té data de caducitat la campanya. A l’acord que es va prendre no hi havia 
cap data de caducitat. 
 
-¿Coste económico que ha supuesto y/o supondrá su implantación? 

L’únic cost de la campanya per a l’ajuntament ha estat la confecció del llaç que 
hi ha al balcó, que és un dels acords que es van prendre, i que va suposar una 
despesa de 151 euros. Amb això... Són totes les preguntes, per escrit. 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Doncs amb això hem donat resposta, i ara passaríem al torn d’intervenció dels 
presidents o presidentes de les associacions de veïns que avui estiguin 
presents aquí en el ple. Veig que en aquest cas la presidenta em diu que no 
demanarà la paraula, per tant, doncs, ja finalment passaríem a l’últim torn. 



Llegeixo per si alguna persona que assisteix per primera vegada al ple i 
desconeix el ROM, llegeixo el paràgraf que diu el següent: «El president o 
presidenta del ple autoritzarà la formulació d’intervencions orals per part de les 
persones assistents a la sessió amb una duració màxima de trenta minuts. Es 
podrà formular un màxim de dues intervencions per persona, i cada intervenció 
tindrà una durada màxima d’un minut. El sobrant de temps...», bé, el sobrant de 
temps de les intervencions no serà acumulable, tot i que nosaltres sí que el fem 
acumulable. 

Bé, doncs ara és el moment per poder demanar la paraula les persones 
assistents que vulguin intervenir.  

(Veus de fons.) 

Molt bé, del senyor que seu al costat de la senyora Benito, no sé el nom. Javier 
Mederos. Molt bé, si ens deixem..., crec que els tenim tots, si ens deixem 
simplement després... Molt bé, doncs comencem amb el senyor José 
Fernández.” 

 

El senyor Fernández diu: 

“Bueno, buenas noches. El pleno pasado, como fue tan pesado –antes de las 
vacaciones– me pasé por aquí, pero me fui porque era demasiado pesado. 
Entonces, después que hemos pasado las vacaciones, el día 12 pasé esta 
carta por registro dándole las gracias a todos los grupos de la oposición y 
también al equipo de gobierno por haber llevado a cabo dicho campillo al pie de 
la Plaza del Taxi, con lo cual, estando en la asociación de vecinos con Enrique 
Giner, habremos tenido sobre unas veinte reuniones –unas más duras, otras 
más flojas– sin pertenecer a la asociación de vecinos una comisión que 
creamos los vecinos para seguir el tema, aunque no estuviera la asociación de 
vecinos, porque con el señor Enrique habremos tenido también unas ocho o 
diez reuniones. Reuniones pedidas en el mismo día, y dadas en el mismo día. 
Varias reuniones, perteneciendo a la comisión de fiestas, no como asociación 
de vecinos, por lo cual la comisión que llevó a cabo el tema, todos los vecinos 
de Can Clota están orgullosos de tener ese aparcamiento allí y esas 
polvaredas que han estado recibiendo año tras año, estamos muy orgullosos 
de tener eso como se merecía.  

No puedo decir igual de algunos regidores o regidoras de éste ayuntamiento, 
que llevo ocho meses esperando esa reunión. De ocho a nueve meses. Con lo 
cual, no son tan amables como el señor Enrique, que hasta en el mismo día te 
da la reunión. Por lo tanto, yo creo que en ocho meses, yo pienso que ya es 
hora de que te digan algo. Pienso y creo. También tengo una reunión con la 
señora alcaldesa para el día 2 del mes que viene, con lo cual ya hablaremos un 
poquito del tema.  

Y nada, muchas gracias a todos y si tenéis que decir algo, tanto la oposición 
como el equipo de gobierno, yo estoy abierto a todo.” 



 

La senyora alcaldessa diu: 

“Sí, la senyora Neus Oró (?).” 

 

La senyora Oró diu: 

“Ara, com que faig d’àvia, doncs me n’assabento de coses dels nens, 
evidentment, cosa que ja tenia com bastant oblidada. Allí, a la Plaça Gandhi, 
s’estan produint bastants desperfectes, ho diré suau, de totes les instal·lacions 
que hi ha. No són els nens els que ho fan, són la gent gran: els avis que 
acompanyen els nens, els tiets, etc, etc, etc. És veritat que allí hi ha molts nens, 
allí s’acumulen cada tarda una quantitat ingent de nens. No sé com es podria 
contemplar tot allò. És veritat que per a la quantitat de nens que hi ha els 
gronxadors i tot això són insuficients totalment, però bé, els nens s’espavilen i 
és una altra manera també de viure. 

Un altre problema que m’he trobat és la celebració dels aniversaris. A l’estiu, 
molt bé, agafes i te’n vas per exemple a la Plaça Gandhi, i montes allà un 
«verbenero» i s’ha acabat. I a l’hivern? Què passa? Què fas? També, una altra 
solució seria el Torrent d’en Farré. Vaig veure en un reportatge de televisió que 
hi ha ajuntaments que, com a mínim, que s’avisi conforme es farà allí una festa. 
A uns altres fins i tot es paga una determinada quantitat, és espai públic i a més 
es poden produir una sèrie de desperfectes. Què fem a l’hivern? On portem els 
nens? Les cases són insuficients totalment, i totes aquestes coses. És veritat 
que també tens l’opció d’anar a llocs particulars, per exemple l’Avenç, no?, però 
són cars i tots no poden fer això. A més, a vegades t’ajuntes perquè..., ara no 
solament hi ha un nen, és que resulta que tots els nens, i a més porten els 
germans, vénen els avis i àvies, ve tothom als aniversaris allí, no solament són 
els deu o quinze nens, màxim, que jo vaig tenir amb als meus fills, amb la meva 
néta potser érem 60, jo que sé. Moltes gràcies.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Senyora Carbonell, té una o dues qüestions? Dues? Doncs ja sap que té un 
minut per a cada.” 

 

La senyora Carbonell diu: 

“Mira, la primera, voldria felicitar –que estic molt contenta– per la proposta de 
l’Associació Àgora, la proposta de la col·locació de l’escultura de la porta 
mítica, perquè coincideix precisament amb una proposta que fa més d’un any i 
mig que venim fent l’associació de veïns i veïnes pel mateix tema. Per tant, que 
estic molt contenta. Estic contenta perquè, bé, nosaltres ens vam preocupar 
quan estava l’escultura als terrenys de Finestrelles, després ens vam preocupar 



perquè els que recullen ferralla no la fessin servir de ferralla i se l’emportessin, 
o sigui, diverses vegades hem estat reiterant aquest tema. Per part del Partit 
Socialista se’ns ha dit sempre el mateix que han dit avui als partits de 
l’oposició, que això no es podria col·locar fins que s’acabés de fer tot el que 
era, bé, la rodona aquella, bé, com es diu, les rodones? Bé, la placeta aquella, 
la rotonda, la placeta i s’ubiqués. O sigui que, jo crec que avui ens hem de 
felicitar, tant l’Associació Àgora com l’associació de veïns i veïnes, pel 
compromís del Partit Socialista, de buscar un mecenatge que faciliti aquesta 
col·locació, o sigui que demostra que quan s’ajunten esforços es poden 
aconseguir més coses. O sigui, que junts està molt bé que ho hem aconseguit. 
Això per un cantó. 

I l’altre, volia dir... És una idea, eh?, referent a la ubicació de l’altra escultura 
que han dit ells. Jo..., tothom hi heu estat d’acord amb allò de Ca n’Hospital, 
però és que no sé si heu pensat que els terrenys de Can Hospital són els 
terrenys de la casa de la senyora Eulàlia Fàbregas, una de les millors 
escultores que tenim nosaltres al nostre poble. Jo no sé si en els terrenys de la 
senyora Eulàlia Fàbregas aquella escultura queda bé. Només que ho rumieu, 
no sé si allò lliga, perquè allò precisament és un lloc, jo diria que és on ella..., 
bé, no ho sé, és una idea, eh?, però en tot cas que ho comenteu, perquè he 
vist que estàveu tots molt decidits, però a mi m’ha grinyolat una miqueta aquest 
tema. Res més.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Senyor Raventós, té una o dues qüestions?” 

 

El senyor Raventós diu: 

“Aviam, són com dues qüestions. Bé, dues pel temps més que res.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Doncs en té un minut per a cada.” 

 

El senyor Raventós diu: 

“Jo explico. El dia 30 de juliol vam tenir una reunió com a veïns i veïnes 
d’Esplugues amb el senyor Enric Giner, una mica també amb els portaveus que 
hi eren, que hi havia Convergència, Iniciativa i Esquerra Republicana, en la 
qual una mica es va fer el resum dels quatre temes que vam proposar. Un era 
allò dels horts urbans, al qual se’ns va dir que hi havia una proposta amb la 
Universitat de Barcelona, però nosaltres creiem que una cosa és la Universitat 
de Barcelona i l’altra cosa és els horts urbans que demanem per a la gent 



d’Esplugues, que són compatibles perquè hi hauria prou espais per fer-ho. 
L’altra cosa era allò dels serveis de lavabos per als parcs, especialment els del 
Torrent, precisament això que ha dit la Neus Oró, que hi ha grups de persones i 
de nens que van als parcs a fer festes, i llavors no hi ha lavabos. Semblava que 
al ple municipal no s’estava d’acord amb les votacions, només hi va haver dos 
partits –Esquerra i Iniciativa– que estaven d’acord a fer-ho. Sembla que pot ser 
el cost econòmic però potser es poden buscar uns lavabos més econòmics 
perquè el preu era molt elevat, i això és una altra cosa. 

L’altra cosa era la informació del que és la circulació de bicicletes al nostre 
poble, però llavors se’ns va dir que es faria un fulletó de comportament ciutadà, 
de civisme, i entès això de les bicicletes, nosaltres creiem que el tema de les 
bicicletes és prou important com per a què s’hi dediqui un butlletí o un esforç 
especial i hi hagi una proposta de circulació de les bicicletes al nostre municipi.  

I l’altra cosa era el Síndic de Greuges. També se’ns va dir que en aquests 
moments del Síndic de Greuges hi ha una llei que ha de sortir des de Madrid 
amb la qual no hi haurà possibilitat de duplicitat de responsabilitats, però hi ha 
molts pobles que tenen el síndic, i quan surti aquesta llei, que no sabem quan 
serà, si ja tenim síndic..., doncs potser val la pena. Això ja fa dos anys que ho 
vam demanar, perquè ha hagut dos cursos, i el tema del síndic segueix 
aparcat. Potser té raó en el que ha dit avui el regidor Comelles, en dir que el 
que cal és fer un programa, llavors, ja que és principi de curs, també 
demanaríem que hi hagués un programa concret amb dates, per veure quan es 
tracta cadascuna d’aquestes qüestions i que hi hagi dates, perquè si no anem 
passant un any i un altre any. Llavors, tenim la sensació que fem propostes en 
el ple, que queda molt bonic, que s’aproven, però que després queden en 
paper mullat, perquè anem passant el temps, no? Llavors, vam tenir la 
sensació una mica que se’ns donava resposta, «sí, sí», es va repetir el que ja 
sabíem, però en canvi no hi havia un programa concret. Llavors, una mica la 
pregunta és, bé, doncs que tingueu tots una mica d’ànsia, tant l’oposició com 
l’equip de govern.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“La senyora Benito, té la paraula. Té una o dues qüestions, senyora Benito? 
Doncs en té un minut per a cada.” 

 

La senyora Benito diu: 

“Buenas noches. Señor Giner, no nos ha respondido a una pregunta que ha 
formulado Ciutadans, en cuanto a si hay algún tipo de ayuda por parte de este 
ayuntamiento para el material escolar para niños de familias con menos 
recursos. Nos gustaría saberlo. 

También se ha dejado por responder otra pregunta. Hemos entendido muy bien 
que la adhesión a «Enllaçats per la llengua» es voluntaria, pero nos gustaría 



saber, que supongo que es un dato que ustedes tienen, cuántas escuelas se 
han adherido a esta campaña. 

Y para finalizar, es una petición al Ayuntamiento de Esplugues y al Partido 
PSC. A nosotros nos gustaría que en el próximo pregón de las fiestas, que 
están ya muy próximas, no se produjera lo que se produjo el año pasado desde 
el balcón del ayuntamiento, cuando algunos partidos políticos sacaron 
esteladas desde el balcón. Entendemos –entendemos– que el ayuntamiento es 
de todos, que todos los espluguenses pagamos impuestos, tanto los que son 
independentistas como los que no lo son. Entonces, mientras la estelada no 
sea una bandera oficial, por favor, un poquito de respeto para todos –para 
todos.  

Muchas gracias.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Senyor Mederos. Dues qüestions? Un minut per a cada.” 

 

El senyor Mederos diu: 

“Buenas noches. Bona nit. La primera parte de la intervención va per a vostè, 
senyora alcaldessa. Fa poc, em sembla que ser el dia de la Diada, vostè va 
penjar al seu facebook un manifest, doncs com una mena de felicitació a tots 
els ciutadans, a tots els catalans, per la commemoració de la Diada. És una 
reflexió una mica, només una miqueta crítica, quan parla vostè que el 1714 va 
haver una desfeta. A mi m’agradaria saber, bé, al Grup Municipal de Ciutadans, 
a quina mena de desfeta es refereix, si a la desfeta de les llibertats dels 
ciutadans de Catalunya, o a la desfeta dels nobles, de l’alta noblesa catalana, 
que va perdre els seus drets, i per tant va acabar l’antic règim feudal que hi 
havia establert a Catalunya, després de tres segles de misèria, de pobresa en 
aquesta terra. A part que es referís a Catalunya com un país. M’agradaria 
saber si realment pensa vostè que Catalunya ja és un país, o no ho és. 

La segona qüestió és que de la mateixa manera que l’ajuntament, o alguns 
membres de l’ajuntament –crec que tots– van acudir als actes de l’11 de 
setembre, jo li convido a què el 12 d’octubre, el 6 de desembre, també es 
programi un acte pel dia d’Espanya, perquè crec que també entre seus votants, 
crec que encara hi ha algun que se sent català i espanyol, i el 6 de desembre, 
el dia de la Constitució, és en el que es commemora el dia de les llibertats de 
tots els ciutadans d’Espanya. Encara que hi hagi gent que no cregui que és 
així, però avui en dia és així.  

Només voldria acabar recordant-li que quan acabi amb un “visca Catalunya”, 
que em sembla molt bé, nosaltres també diem “visca Catalunya”, recordi que 
Rafael Casanova, en el seu famós ban en Villarroel va dir això de: «Lluitem per 
la llibertat de Catalunya i per la resta d’Espanya.» La convido el pròxim 12 



d’octubre i el 6 de desembre a un crit de “Visca la llibertat”, “visca Catalunya” i 
“visca Espanya”.  

Moltes gràcies.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“El senyor Elegido.” 

 

El senyor Elegido diu: 

“Gràcies, se’m sent bé?” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Té una qüestió o dues?” 

 

El senyor Elegido diu: 

“Bé, dues.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Doncs en té un minut per a cada.” 

 

El senyor Elegido diu: 

“Bé, el primer és un incís. Val, bé, el primer és un breu incís, no és com a 
pregunta. Bé, com que veig que encara hi ha –veig– discrepàncies en el públic, 
el que els hi suggeriria als grups municipals és una mica..., hi ha un poble a 
Granada que es diu Jun, que el que va fer el senyor alcalde –és un poble d’uns 
quatre mil i escaig habitants– és que l’ordre del dia dels plens municipals el fan 
els ciutadans. El poble es diu Jun, sap? És un poble que està a uns 10 o 8 
quilòmetres, i és un alcalde socialista. Si vol, tinc l’article del diari a casa, ja li 
entregaria. Saben de què estem parlant, oi senyora alcaldessa? Ja veig que..., 
ja els portaré l’article. Sap de què parlem, oi? Doncs seria molt positiu per a 
Esplugues, perquè la gent pugui, els que estem en aquest costat del saló, 
puguem, diguem, elaborar l’ordre del dia. 

Bé, les meves dues qüestions, era una adreçada a l’Enric Giner, i una altra 
cosa al grup de l’oposició. Val, al senyor Giner: Resulta que jo promoc una 



moció de millores en transport públic interurbà. Em sorprenia perquè avui al 
matí enraonant per veure qui era el regidor de Mobilitat, m’han passat fins a sis 
persones, perquè cap dels seus funcionaris per telèfon sabia qui era el regidor 
de Mobilitat. De centraleta en centraleta, amb Urbanisme, amb altre regidor, 
amb #, bé, era impossible. Al final necessitava esbrinar sobre això del metro, si 
es va aprovar alguna cosa de la línea 3. Vaig llegir a Internet alguna cosa, que 
Iniciativa tenia un projecte al programa electoral de la Isabel Puertas, vostè..., 
hi havia coses a Internet seves, i no aconseguia esbrinar quin assessor, no? 
Finalment he trobat una fotocòpia d’un article de El Pont, del desembre del 
2012, però estic mirant una mica la notícia, i bé, podríem dir que es va quedar 
potser una mica curta, o és que jo políticament soc una mica ambiciós, 
disculpin. És clar, aquí parlen, vostès, segons consta aquí, demanaven que es 
fessin les obres de zona universitària, demanaven també la construcció d’una 
parada al barri del Gall, hi un carril del bus VAO a l’autopista B-23. Això és 
bàsicament, no? 

Bé, hi ha altres coses, com seria en el seu genèric apostar per un metro 
ambiciós per a Barcelona, inspirar-nos en el metro de Madrid, un metro que 
arriba a 25 quilòmetres de la Puerta del Sol. La prolongació, per exemple, del 
Nit bus, de l’N-12, senyor regidor, un autobús que passa per aquí, pel pont, que 
acaba en Sant Feliu, em sembla que la prolongació jo li diria fins a Molins de 
Rei per exemple, i altres qüestions que bé, encara no he elaborat el document, 
no? 

Jo el que li proposaria al senyor regidor de Mobilitat, perquè amb algun altre 
alcalde socialista també ho vaig fer, perquè sé que és un senyor al qual li 
agrada molt, a aquest alcalde, això del Facebook i totes aquestes coses, el 
Twiter i això, jo el que li proposaria és fer una ronda de reunions per les 
associacions de veïns, o sigui, el barri del Gall, la Miranda, Can Vidalet, tot 
això, una mica per fer col·loqui amb les associacions de veïns, el veïnat, que 
proposin si els sembla bé i demés. Si es deixés a fer aquesta ronda de 
reunions, estigui tranquil que no va sol perquè jo l’acompanyo, i segurament hi 
ha algun regidor de l’oposició que també estarà d’acord en acompanyar-lo, 
segur. Oi que sí, que no tenen cap problema en acompanyar al senyor Giner, 
en anar a fer una ronda de reunions per a les Associacions de veïns? Val.  

Normalment, el que jo li proposaria, molt breu, molt breu abans d’acabar, el que 
jo li proposaria al senyor Giner quan tingui elaborat aquest document, seria, li 
proposaria una reunió conjunta, perquè abans d’iniciar un tràmit administratiu 
d’aquest tipus sempre ho sol·licito, una reunió conjunta, una mica com aquella 
que vam fer una vegada, però sense una idea preconcebuda, sap?, sense una 
idea sabent el que ja em diran, no?, un debat una mica d’això. 

Després, als grups municipals, aquí, en aquesta notícia diu que aquesta moció 
que es va aprovar al 2012, diu que hi van votar a favor el Partit Socialista i el 
Partit Popular, va votar en contra Convergència, i abstenció Iniciativa Verds i 
Esquerra Republicana. Bé, jo no entenc el resultat d’aquesta votació. Jo 
entenc, la meva interpretació és que això no es va portar a terme bé, no va 
haver unanimitat per qüestions x que jo no conec, i m’agradaria que els grups, 
una mica expliquessin això que va passar, i en tot cas m’agradaria una mica fer 
una síntesi de què proposarien els grups municipals per a la millora del 



transport públic, a part del metro, el Nit bus, tema tramvia, això, una mica per 
recollir les propostes, per tenir informació per elaborar un document que sigui 
unànime.  

Moltes gràcies.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Molt bé, senyor Elegido, ja ha consumit sobradament el seu temps, si li sembla 
passem a donar resposta.” 

 

El senyor Elegido diu: 

“Simplement que les polítiques de creixement econòmic són aplicables a tots 
els grups polítics. Ja sé que vostès aposten molt per això, eh?  

Moltes gràcies.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Molt bé, moltes gràcies. Doncs comencem donant resposta, que hi ha algunes 
qüestions que no anaven exclusivament adreçades a...” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Ara ja, hem de..., la cosa va així, perdoni’m vostès, però ara ja hem de donar 
nosaltres respostes i no entrar en diàlegs. Llavors, si ho permeten, ara és el 
torn del Grup Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds.” 
 

El senyor Giner diu: 

“Bé, nosaltres evidentment estem absolutament d’acord amb la moció perque la 
vam presenta i perquè la vam votar favorablement i la continuaríem votant 
favorablement, com més mitjans de transport, millor. Està clar que la línea 3 de 
metro és un greuge històric, i està clar que la Generalitat té un compromís, està 
treballant en el projecte executiu, i té un compromís que hi hagi una primera 
fase d’aquesta línia, que arribaria al pont d’Esplugues, i per tant, per a nosaltres 
això ja de per sí ja és una bona notícia. La prolongació d’altres mitjans de 
transport també eren oportunitats de remodelació urbana, i doncs de disseny 
de ciutat als que també seriem favorables. Estem en una situació geogràfica de 
cruïlla, i crec que tenim..., de la mateixa manera que patim aquesta situació, 
autopistes, carreteres amb una circulació molt densa, doncs també hem de 



gaudir del avantatges, que és disposar d’un bon transport públic, no solament 
amb Barcelona sinó que també ha de ser amb la comarca, que és l’altre repte. 

El senyor José Fernández, que ha intervingut en primer lloc, entenem doncs 
que és una manifestació que ha fet i, per tant, passaríem a la senyora Neus 
Oró que també ha fet, fonamentalment, dues manifestacions sobre la plaça 
Gandhi: el tema dels danys que provoca la gent gran, i no tan els nens. I 
després el tema de la celebració dels aniversaris. Hi ha un lloc que l’ajuntament 
posa en lloguer per a la celebració d’aniversaris, i a més es fan activitats més 
conduïdes, de tipus cultural, que és a la masoveria de Can Tinturé. Per tant, 
allà hi ha un lloc disponible, hi ha un preu públic, es pot llogar i celebrar 
aniversaris. Hi ha uns monitors que fan una conducció de l’activitat, i les 
famílies poden, doncs, d’una manera, diguem-ne amb un caire també cultural, 
fer una celebració d’aquesta mena. Potser no està molt publicitat, però potser 
val la pena també recordar-ho, segurament a través de El Pont, que hi ha 
aquesta possibilitat. 

Pel que fa a la senyora Carbonell, doncs ha felicitat primer a Àgora i després 
ens ha parlat de Ca n’Hospital. Sobre Ca n’Hospital no ens referim als jardins 
privats de Ca n’Hospital, sinó als jardins públics. Uns jardins magnífics, oberts 
al públic totalment, no hi ha cap mena de tanca, i per tant allà pensàvem que 
també podia ser un bon lloc per a la col·locació de l’escultura. 

El senyor Raventós ens demana que concretem dates i així ho farem, senyor 
Raventós. Prenem nota de la seva intervenció. 

Quant a la senyora Laura Benito, dues qüestions. Sobre el tema dels ajuts per 
a material escolar, doncs l’ajuntament no el dóna directament, i en tot cas és 
una qüestió que es vehicula a través de les escoles, AMPA, direcció de les 
escoles, que són els qui prenen mesures en aquest sentit. L’ajuntament 
directament no ho fa. 

Sobre el tema de..., no tenim la informació de les escoles que s’han adherit a 
«Enllaçats per la llengua», no ho tenim perquè tampoc ens ho han comunicat. 
És una qüestió lliure de les escoles, tampoc ho fiscalitzarem i tampoc els ho 
preguntarem, cadascú si ho fa farà les seves activitats, i poden prendre les 
determinacions que corresponguin. 

Sobre el tema del senyor Elegido, jo crec que hem contestat al tema de la línea 
3, i després si hem de tenir una reunió tindrem una reunió amb el conjunt dels 
portaveus, on pugui vostè explicar més detalladament tot el que ens ha volgut 
dir en aquest ple.  

(Se sent una veu sense micròfon.)  

Sí, per parlar d’aquests temes del transport públic, del pla, del pla de la 
Generalitat, el PDI, ja ho hem fet també, hem parlat amb les associacions i s’ha 
presentat a les associacions, però el que vostè demana ara és potser una cosa 
que ja hem fet. Es reuneix amb nosaltres, encantats de rebre’l quan vostè ens 
demani un dia i una hora, i ens explica tot el que vostè creu que siguin 



oportunitats de millora per al transport a la nostra ciutat, que sempre seran 
benvingudes. 

I després hi ha una pregunta del senyor Mederos, Javier Mederos, que és per a 
l’alcaldessa.” 

 

La senyora alcaldessa diu: 

“Sí. M’ha interpel·lat directament, i per tant respondré jo mateixa... Em sento 
responsable de respondre-la directament a la sessió plenària, tot i que jo 
estaria encantada un dia, de seure amb molta tranquil·litat i poder parlar, 
perquè són qüestions que no es poden enllestir en un minut o dos, i tampoc 
voldria jo consumir massa temps més avui. 

No voldria recomanar, no m’agrada aconsellar i recomanar, no sóc amiga de 
les recomanacions, crec que tots som prou adults, no?, però moltes vegades 
també és molt bo que intentem no treure la punta o buscar la coma, ni a les 
intervencions ni als discursos, i moltes vegades a allò que manifestem, tot i que 
és molt important, sobretot quan una persona, com és el nostre cas, com és el 
meu cas, tenim responsabilitats, i a més pot tenir una certa transcendència tot 
allò que manifestem. Ara bé, sí que li dic una cosa: Jo crec que ningú no dubta,  
que jo –i no voldria entrar en aquest terreny– no sóc independentista, i aquí 
seiem gent de tots els colors –de tots els colors– però crec que compartim 
l’anhel de la democràcia en el fons. Jo miro al senyor Figueras, perquè sé que 
ell sí ho és, ell és independentista, jo no, però això no treu que moltes vegades 
treballem plegats, perquè ens agrada fer-ho en un país –i ara explicaré el terme 
país– en el que, bé, amb independència del nostre pensament i del que 
anhelem, jo anhelo una cosa per a Catalunya i Espanya molt diferent de la que 
anhela el senyor Figueras, podem posar-nos d’acord, anhelem un país cívic, 
democràtic, pacífic, que és el que entenc perfectament que la majoria de 
ciutadans i ciutadanes, com vostè mateix, també anhelen, no?  

Jo ara no abonaré la fractura social. Penso que moltes vegades determinades 
posicions, sense adonar-nos-en, però determinades posicions abonen la 
fractura social d’aquest país, i aquí, per aquest camí no hi anem bé. Moltes 
vegades perquè defensem amb passió els nostres postulats i els nostres 
projectes de país, però penso que potser tots plegats hauríem de fer una 
reflexió per intentar que aquest camí de la fractura social finalment no s’imposi. 
I li diré això, amb tota la tranquil·litat. No entraré en el matís de què va passar el 
1714, vostè no hi era i jo tampoc. Bé, i al Facebook algú em va afegir algun 
comentari molt interessant, que vostè a més a més ara ha repetit, no sé si ha 
calcat, però ha repetit, i el trobo molt interessant, i realment en aquell moment 
em vaig interessar per conèixer més. Per tant, aquest apunt i aquell comentari 
al Facebook, aquest apunt que ha fet vostè el trobo també molt interessant, 
però sí, considero que Catalunya és una nació, no sóc independentista, però 
considero que Catalunya és un país, una nació, i espero que sigui dintre d’un 
estat federal que es diu Espanya. Jo crec que no és cap sorpresa el que estic 
explicant, perquè sap el que jo penso i el que defensa el meu partit, però és 
cert que jo aquí sóc o represento l’alcaldia d’Esplugues, sóc l’Alcaldessa, no 



represento el PSC i, per tant, no voldria entrar per aquest camí. Si a vostè li 
sembla bé, un dia vostè i jo mateixa podem seure, podem parlar, podem 
prendre un cafè i podem reflexionar molt profundament, però jo crec que en el 
ple és suficient amb les explicacions que jo li he donat. I al marge del que vostè 
pensi i jo pensi, doncs això, aspirem a tenir un espai de convivència pacífic, en 
el que totes les idees es puguin incloure.  

(Se sent una veu que parla sense micròfon.)  

Si li sembla bé, ho parlarem amb tranquil·litat. Jo crec que el 12 d’octubre ja 
fem festa. Ara..., és que no, no em faci parlar, perquè necessitaria com quinze 
minuts, perquè si no la frase que jo diré quedarà reflectida en les respostes, i 
estic segura, convençudíssima que algú traurà punta, i no la té. Clar, per tant, 
jo no ho faré. Si a vostè li sembla, privadament, o tranquil·lament, o podem 
quedar amigablement els que avui som d’aquí, però no en el Ple, i podem 
parlar tranquil·lament de tot això. Vostè sap perfectament el que jo penso, jo 
crec que no... Què vol que li digui? Doncs em sembla fantàstic el 6 de 
desembre poder celebrar el dia de la Constitució, que segurament necessita 
ser renovada després de tants anys, però em sembla fantàstic. Jo crec que és 
una eina de la que ens hem dotat, i ens ha ajudat a caminar i a progressar com 
a país, i què vol que li digui?, no li explicaré si em sento més espanyola que 
catalana, més catalana..., això jo crec que ara mateix és intranscendent. De 
manera que jo li agraeixo la seva pregunta, i moltíssimes gràcies. 

I el més important, amb tot això jo crec que podem donar aquest ple per 
acabat, per tant, s’aixeca la sessió, i molt bona festa major a tothom.”     

 
 
 


